
از تعارض مالكيتى تا فرصت سود
بررسى وضعيت سرمايه گذارى در منطقه 11

هر کدام از سازمان های دولتی همواره برای پیشبرد برنامه ها و اهداف خود به یک پشتوانه 
اساسی نیازمند هستند. در مجموعه مدیریت شهری این پشتوانه سازی تا حدود زیادی 
در جذب سرمایه گذار و بهره  بردن از مشارکت های مردمی تعریف می شود، بنابراین 

معاونت اقتصادی در شهرداری ها نقش مهمی ایفا می کنند. ..
۳

گفت وگوی شهرآرا محله با دارنده  
عنوان قهرمانی تنیس روی میز معلولان

امید، راکت، تلاش

۷

آيين گرامى داشت روز حافظ برگزار شد

مهم است که به ازای توسعه شهر و رشد جمعیت، امکانات و خدمات هم توسعه 
یابد و باید در این بین، ایــن نکته را در نظر گرفت که وقتی از یک کلان شــهر یاد 
می کنیم یعنی همه چیز باید در ابعاد یک کلان شــهر تعریف و به وجود بیاید، به 

عنوان مثال خیابان ها، مراکز خرید، مراکز تفریحی، مراکز درمانی و ...

بيت هايى از عالم غيب
بررسى كمبود پارك در بازار آزادشهر

۲

دنبال 2متر جاى پارك

به گزارش شهرآرامحله، هم زمان با روز حافظ و برای گرامی داشت این شاعر بزرگ 
تاریخ کشورمان آیین گرامی داشت او با سخنرانی استادان، حول شخصیت و شعر 
حافظ به همت خردسرای فردوسی و با همکارری اداره فرهنگی منطقه ۱۱، شورای 

اجتماعی محله دانشجو و فرهنگ سرای ترافیک برگزار شد...
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SHAHRARANEWS.IR   دريافت نسخه الكترونيك شهرآرامحله از

محلات منطقــه مــا :  زيباشــهر، آزادشــهر
شــهيد رضــوى، ســيدرضى،  فرهنگ،  دانشــجو

 تربيت، شريف و فارغ التحصيلان

۴
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محــلات منطقــه مــا :زيباشــهر، آزادشــهر
شــهيد رضــوى، ســيدرضى،  فرهنگ،  دانشــجو

 تربيت، شريف و فارغ التحصيلان

شهرآرا

كودك، محيط زيست، آينده
یکی از مواردی که معمولا در 
کودکی  دوران  آموزش های 
می آید،   چشم  به  کمتر 
و  اطراف  فضای  به  پرداختن 
فضای  با  برخورد  چگونگی 
یست  ز است.محیط  اطراف 
از همان بخش هایی است که 
باید آموزش مربوط به آن از دوران کودکی انجام شود، در 

همین راستا و با هدف دغدغه مند کردن کودکان به محیط 
یست، آینده» با هدف  یست نمایشگاه «کودک، محیط ز ز
یست اطرافشان به همت  آشنایی بیشتر کودکان با محیط ز
یست دانشگاه فردوسی مشهد در  انجمن علمی محیط ز
بوستان ملت برگزار شد.در این نمایشگاه آموزش هایی با 
یست و حفظ آن  موضوع چگونگی برخورد با محیط ز
برای کودکان انجام و در بخش پایانی برای کودکان حاضر 

کارت «همیار طبیعت» صادر شد. 

ش  ر ا گــز بــه 
 ، محله ا ر آ شــهر
هم زمان با روز حافظ 
و برای گرامی داشت 
ایــن شــاعر بزرگ 
تاریــخ کشــورمان 
آیین گرامی داشــت 
او با سخنرانی اســتادان، حول شخصیت و شعر 
حافظ به همت خردسرای فردوسی و با همکارری 
اداره فرهنگی منطقه ۱۱، شورای اجتماعی محله 

دانشجو و فرهنگ سرای ترافیک برگزار شد.

یخ نگاری  شعر حافظ   تار
در ابتـدای این مراسـم امیـن الهامی، کارشـناس 
ادبیـات، ضمـن اشـاره بـه تنـوع در شـعر حافـظ 
بیـان کـرد: حافـظ همـه چیز هایـی کـه بایـد یک 
شاعر داشـته باشـد، دارد. شـعر حافظ را می شود 
قشـنگ خواند.شـعر حافـظ جلـوه ای دارد کـه 
خیلـی از اسـتادان و معلمـان ادبیات بـا آن ارتباط 
برقـرار می کننـد و در واقع حال می کنند. در شـعر 

حافـظ، شـما تاریـخ را می بینیـد.
وی افـزود: بـه لحـاظ اجتماعـی اگـر بخواهیـد 
بـه شـعر حافـظ نـگاه کنیـد، روایتـی از یـک 
سـرخوردگی اجتماعـی رادر آن دوران می بینیـد 

کـه بهتـر از هـر جامعه شناسـی آن را ترسـیم کرده 
اسـت، می خواهیـد حالتـان خـوب شـود بـه این 
مصـراع نـگاه کنیـد «یوسـف گم گشـته بـاز آیـد 
بـه کنعـان غـم مخـور» و...، پـس در زمینه هـای 
مختلـف، شـعر حافـظ زنـده  اسـت، از پشـت 
کامیـون گرفتـه تـا شـرایط اجتماعـی و اقتصادی 
جامعـه کـه می تـوان آن را تأییـد یـا رد کـرد، پـس 
حافـظ متعلق بـه دیروز نیسـت، حافـظ متعلق به 
امروز اسـت بـا همه نیازهایـی که داریـم. بنابراین 
بـا یک فـرد خاص مواجـه هسـتیم، ما بایـد ببینیم 
چـه تعـداد آدم در حوزه هـای طنـز و جدی گویی 
در دوره های مختلف از شـعر حافظ بهـره برده اند 
و از ایـن آدم متأثـر شـده اند، آدمـی کـه نه تنهـا 
متعلـق بـه همه دوره هاسـت کـه اصل شـاعری را 
هـم در یـک جلـوه خـاص رعایـت کرده اسـت.

 نظام چند گفتمانی در شعر حافظ
سـید جـواد مرتضایـی، اسـتاد ادبیـات دانشـگاه 
فردوسـی مشـهد، یکـی دیگـر از سـخنرانان این 
برنامـه بـود کـه ضمن اشـاره به مـورد توجـه بودن 
شـخصیت حافـظ بیـان کـرد: مخاطـب شـعر 
حافـظ، طیف هـای مختلفـی از مـردم هسـتند، 
مردمـی که اگـر هـر روز حافـظ نخواننـد حداقل 
سـالی یکـی دو بـار تفألی بر دیـوان حافـظ دارند. 

ایـن ویژگـی شـعر حافـظ اسـت کـه در اصطلاح 
بـه  آن می گوییـم، غزل هـای حافـظ از یـک نظام 
چنـد گفتمانـی برخـوردار اسـت، یعنـی اینکـه 
وقتی شـما دیـوان حافظ را بـاز می کنید در بیشـتر 
غزل هـا حافـظ در هـر بیتـی بـه یـک موضـوع و 
مبحثـی پرداختـه اسـت، بـرای همین هم اسـت 
کـه بیشـتر اوقـات مخاطبـان حافـظ سـر در گـم 
می ماننـد کـه حافـظ عارف هسـت یـا نه، بیشـتر 
غزل هـای حافـظ این خاصیـت را دارد کـه در یک 
بیـت طنز،یک بیـت فلسـفه، یک بیت عاشـقانه، 

یـک بیـت نکتـه اجتماعـی و ... را دارد.

 خبر از عالم غیب
مرتضایـی ادامـه داد: اساسـا وجـود مـا آدم هـا 
سرشـته از دو بعـد ملکی و ملکوتی اسـت، حافظ 
در شـعر خـود بـه هـر دو بعـد وجـود مـا توجـه 
داشـته اسـت، به همیـن دلیل هـر کسـی در افکار 
خـودش دریافتی از شـعر حافظ دارد کـه باید هم 
همین طـور باشـد تا در تمـام قـرون زنـده بماند و 

بـرای مـا تازگی داشـته باشـد.
ایـن اسـتاد ادبیـات در ادامـه دربـاره شـخصیت 
حافـظ افـزود: ما پیـش از اینکـه حافظ را انسـانی 
کامـل بدانیـم و بنامیم، بایـد کاملا انسـان بدانیم 

و بنامیـم.

چنــد روز پیش بــود که 
در مســیر رفتن به اداره با 
صحنه ای مواجه شدم که 
ذهنم را بــا کلی علامت 
ســؤال روبه رو کــرد. در 
حالی که پاکبان زحمتکش 
مســیر پیــاده رو را جارو 
می زد و پیش می رفت جوانی در مسیر مخالف پاکبان 
از او عبور کرد و زباله ای را که در دست داشت روی زمین 
انداخت. پاکبان این صحنه را دید، آهی کشید، برگشت 
زباله را برداشت و به کار خود ادامه داد. آن جوان هم به 
مسیر خودش ادامه داد تا احتمالا جایی دیگر و نقطه ای 

دیگر از شهر را با حرکت دور از درک خود آلوده کند.
این بخشــی از مشــکل شــهر و رفتار تعداد اندکی از 
شهروندان اســت، اما آیا تمام مشکلات و رفتار های 
سوء این شکلی فقط در زباله ریختن خلاصه می شود؟ 
شهروندان ما تا چه اندازه با نقش خود در توسعه شهر و 
جامعه آشنایی دارند؟ این رفتار سوء چه هزینه هایی را 

بر شهر تحمیل می کند؟

رفتار درست شهروندی، ابزار توسعه
به طور مشخص در یک شــهر که به سمت توسعه در 
حرکت اســت، همه ارکان با هم توســعه می یابند. آیا 
می شود فقط از مجموعه مدیریت شهری انتظار ایجاد 
امکانات رفاهی را در شــهر داشــت آن هم در حالی 
که تعداد اندکی از شــهروندان هســتند که در فرهنگ 
بهره مندی از آن مشــکل دارند؟ چگونه می توان توقع 
داشــت مدیریت شــهری، پارک و پل و زمین ورزشی 
بســازد و از طرفی تعدادی شــهروند باشــند تا هزینه 
اضافی خدمات شــهری را بــر آن مجموعه مدیریتی 

تحمیل کنند؟
زمانــی مجموعه مدیریت شــهری می تواند با خیالی 
آســوده به ســمت اهداف بــزرگ برود کــه از برخی 
هزینه های جانبــی خود بکاهــد و همچنین حضور 
شــهروندان را در کنــار خود حس کنــد. این حضور 
شهروندان تنها به لحاظ فکری نیست، بلکه لازم است 
شــهروندان در تلاش باشند تا هزینه های شهری را کم 
کنند. این کاهش هزینه ها همان ابزار توســعه شهر در 
دو زمینه است، ابتدا فراغ بال بیشتر مجموعه مدیریت 
شــهری در هزینه کردن و دیگری توســعه فرهنگی که 
شهروندان می توانند برای شهر به ارمغان آورند. از آنجا 
که توسعه به نوعی تغییری اجتماعی است، می تواند از 
ارزش های فرهنگی و ایدئولوژیکی که از عوامل مهم و 
تأثیرگذار در ایجاد و نحوه تغییرات است، بهره برد و در 
نتیجه توسعه فرهنگی به معنی توسعه فکری و رفتاری 

شهروندان را لمس کرد .

توقعات متقابل
 رفتار سوء مورد اشاره فقط درباره زباله و ریختن آشغال 
نیست، برخی دیگر از این رفتارهای سوء شامل یادگاری 
نوشــتن روی صندلی اتوبوس یا کندن دستگیره های 
اتوبوس است، صدمه زدن به اموال شهر در بوستان ها 
و مراکز عمومــی، یادگاری نوشــتن روی درخت ها، 
لگــد کردن گل و چمــن، فرار از زدن مــن کارت و ...  
از رفتارهای نادرســتی است که از ســوی تعدادی از 
شهروندان رخ می دهد و در نتیجه توسعه یافتگی شهر 

را به تأخیر می اندازد.
آنچه در نتیجه این یادداشت مدنظر بود این است که پس 
از بررسی و بیان بسیاری از توقعات شهروندان از مجموعه 
مدیریت شــهری، این بار توقعات مجموعه مدیریت 
شهری از شهروندان را مطرح کنیم و به این نکته باید اشاره 
کرد که پذیرفتن مســئولیت شهروندی لازمه حرکت به 

سوی توسعه در یک کلان شهر است. 

سید مصطفی بهشتی
دبیر شهر آرا محله

لازمه مسئوليت پذيرى شهروندى

حافظ، آدمی 
که نه تنها 
متعلق به همه 
دوره هاست 
که اصل 
شاعری را هم 
در یک جلوه 
خاص رعایت 
کرده است

همدلی و همفکری 
آموزشی

به قلم دوربین

حرف  اول

محسن زکریا
خبرنگار شهرآرا محله

سید مصطفی بهشتی

آيين گرامى داشت روز حافظ برگزار شد

بيت هايى از عالم غيب
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هر کدام از ســازمان های 
دولتی همواره برای پیشبرد 
برنامه هــا و اهداف خود 
به یک پشــتوانه اساسی 
ر  . د منــد هســتند ز نیا
مجموعه مدیریت شهری 
ایــن پشتوانه ســازی تــا 
حدود زیــادی در جذب ســرمایه گذار و بهره  بردن از 
مشارکت های مردمی تعریف می شود، بنابراین معاونت 
اقتصادی در شــهرداری ها نقش مهمی ایفا می کنند. 
بخش اقتصادی در مناطق شــهرداری هم که در قالب 
سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی تعریف می شود 
همان نوع فعالیت های اقتصــادی را دنبال می کند. در 
این گزارش برای اطلاع  از وضعیت سرمایه گذاری در 
منطقه ۱۱ و تشــریح فضای ســرمایه گذاری در منطقه 
برای شــهروندان به ســراغ جعفر تبریز طلب، مسئول 
امور سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری 

منطقه۱۱، رفتیم.

  ۷پروژه توسعه ای
تبریزطلب در ابتدای این گفت وگو با ارائه گزارشــی از 
پروژه های سرمایه گذاری در منطقه ۱۱ بیان کرد: ظرف 
۳سال اخیر ما ۷ پروژه را در منطقه ۱۱ برنامه ریزی یا آغاز 
کرده ایم. پروژه راژان در انتهای بولوار معلم یکی از این 
پروژه هاســت که گودبرداری پروژه انجام شده و درگیر 
یک سری مشکلات مالکیتی است که پیگیری برای رفع 
آن در حال انجام اســت. سرمایه گذار مشخص شده و 

این مجتمع تجاری مسکونی در مرحله دریافت مجوز 
است، هزینه سرمایه گذاری که برای کل پروژه در نظر 
گرفته شده، مبلغ ۲۰۰۰ میلیارد ریال است. پارکینگ 
زیرسطحی آزادی که در زیربنای ۴۴۰۰۰ متر مربع در 
حال اجراست یکی دیگر از پروژه های در حال احداث 
است و هزینه سرمایه گذاری برای این پروژه مبلغ ۵۴۰  
میلیارد ریال اســت. پروژه تابــا در معلم ۱۹ هم دیگر 
برنامه  مشارکتی شــهرداری با سرمایه گذاران است که 
با حضور مالک و سرمایه گذار این پروژه پیش می رفت 
که متأسفانه به علت اختلافات بین مالک و سرمایه گذار 
پروژه متوقف و از پروژه های تحت مشارکت شهرداری 

خارج شد.
وی افزود: مجموعه تفریحی بزرگ چهل بازه دیگر پروژه 
منطقه ۱۱ است که امور آن در سازمان  پارک ها پیگیری 
می شود ولی در محدوده منطقه ۱۱ است. پروژه مهر و 
ماه دیگر پروژه منطقه است که در حاشیه بولوار وکیل آباد 
واقع شده است. برای این پروژه ۵۱ طبقه مثبت و ۶ طبقه 
منفی در نظر گرفته شــده بود که به تأیید کمیسیون ماده 
۵ نرسید. در جلسه تعیین سطح مجموعه در کمیسیون 
ماده ۵ ، ۱۸ طبقه برای این مجموعه تأیید شده که اجرای 

آن منتظر تأیید شورای عالی شهرسازی است.

  فرصت های سرمایه گذاری
تبریز طلب درباره حوزه هایی که شهروندان می توانند 
در منطقه ســرمایه گذاری کنند هم گفت: پروژه مهر 
بی برای  و ماه یکی از این پروژه هاست که شرایط خو
ســرمایه گذاری دارد. مجموعه الماس دانشجو که 

هزینه ســرمایه گذاری آن معادل ۷۰۰ میلیارد ریال 
است و کار سند و مالکیت آن به زودی انجام می شود 
بی است.  و آماده سرمایه گذاری است نیز فرصت خو
همچنیــن فازهای یک تا ســه چهل بــازه هم مهیای 
حضور ســرمایه گذاران اســت. مجموعه پینت بال 
بوســتان ملت و مجموعه ورزشــی امیــد و زندگی 
هم جزو حوزه های تفریحی و ورزشــی هســتند که 
بی برای ســرمایه گذاری  می توانند فرصت های خو

باشند.
مسئول امور سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی 
شهرداری منطقه ۱۱ درباره برنامه های سرمایه گذاری 
در حوزه تفریحی منطقه بیان کرد: مجموعه چهل بازه 
که به آن اشاره کردیم یک پروژه تفریحی ملی است. 
در صورتــی کــه مشــکلات مالکیتــی آن برطرف 
شــود، یقینا از پروژه های بین المللی خواهد بود که 
کاربری های متنوع فرهنگی، تفریحی و ورزشی برای 

آن تعریف شده است.
یقی بــرای  تبریز طلــب دربــاره طرح هــای تشــو
بی  ســرمایه گذاران گفــت: یکی از طرح هــای خو
که انجام شــده است مطرح شــدن آیین نامه اجرای 
مشوق های سرمایه گذاری ســاخت و ساز در شهر 
مشــهد است که از ســوی معاون اقتصادی شهردار 
انجام شــد. در این طرح نیازسنجی از مناطق انجام 
شد و بر اساس نیازها طرح های تخفیفی برای مناطق 
برنامه ریزی شــد تا ســرمایه گذار رغبت کند برای 
مشــارکت با شــهرداری یا اینکه خودش در منطقه 

سرمایه گذاری کند.

مرتضایی در ادامه به ســنت تفأل بر دیوان حافظ در میان 
ایرانیان اشــاره کرد و گفت: اینکه ما رسمی با عنوان تفأل 
بر دیوان حافظ داریم ناشــی از این اســت که استقلال 
بیت های غزلیات دیوان حافظ ســبب می شود که اگر در 
بیت اول به آن موضوع مدنظر خود نرسیدید در بیت دوم 
و سوم و چهارم به آن می رسید و این جدای از آن است که 
ما حافظ را لســان الغیب می نامیم به معنی اینکه شاعری 

که از عالم غیب خبر می دهد.
سـید جواد مرتضایـی در ادامـه درباره چند محتوایی شـعر 
حافـظ بیـان کـرد: تـا قبـل از غزل هـای حافظ، شـعر غزل 
یـک شـعر بـا یـک موضـوع یکپارچه بـود کـه می بینیـم در 
شـعر حافـظ هـر بیـت یـک موضـوع را شـامل می شـود و 

جامعیـت دارد.

 دیوانی بر طاقچه
رضا اشرف زاده، اسـتاد ادبیات، دیگر سـخنران این مراسم 
هـم ضمـن شـعرخوانی بیـان کـرد: دربـاره حافـظ حرف 
بسـیار اسـت، یکـی از مسـائلی کـه در دنیای شـرق وجود 
دارد این اسـت کـه هر چیـزی که زیـاد رواج پیـدا و تقدس 
پیـدا کـرد، صورت ظاهـر پیدا می کنـد اما معنا را از دسـت 
می دهـد، در گذشـته در خانـه ایرانی هـا دو کتـاب ارزش 
زیادی داشـت، ابتدا قـرآن مجید و دیگری دیـوان حافظ که 
بـر طاقچـه خانه ها بـود و لسـان الغیبی که اطلاق می شـود 

بـه همین دیـوان حافـظ گفته می شـد.

سید مصطفی بهشتی

اولین نشست تخصصی مدیران حامی مقطع ابتدایی ناحیه ۶ آموزش و پرورش برگزار 
شد. به گزارش شهرآرامحله، با هدف بررسی راهکارهای افزایش راندمان کاری و تبیین 
و عملیاتی کردن اهداف طرح و برنامه های حوزه ابتدایی، نشست تخصصی مدیران 

حامی مقطع ابتدایی برگزار شد.

در این نشست ضمن مرور برنامه های آموزشی و تربیتی سال جدید تحصیلی، درباره 
طرح هایی که مدنظر ناحیه و آموزش و پرورش هست، گفت وگو شد.

جوانشیری، مدیر آموزش و پرورش ناحیه۶، در این نشست بر کار تیمی و گروهی 
کید داشت و ارزش آن را در همدلی و همفکری دانست. تأ
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محــلات منطقــه مــا :زيباشــهر، آزادشــهر
شــهيد رضــوى، ســيدرضى،  فرهنگ،  دانشــجو

 تربيت، شريف و فارغ التحصيلان

 معلولیتم را پذیرفتم
امروز، از ۶ماه فرصت زنده بودنی که دکتر گفته، ۱۲ ســال 
گذشته؛ او زنده اســت و بهتر از قبل زندگی می کند. هرچند 
مهرداد از آن زمان تاکنون روی ویلچر است اما این چرخ های 
دایره ای هیچ وقــت او را ناامید نکرده و نه تنها مانع شــور و 
نشاطش نشده، بلکه او را در تحمل سختی ها و تلاش برای 
رسیدن به پله های بالاتر، راسخ تر کرده است. در این مدت نه 
خودش ناامید شده است و نه خانواده اش. بعد از ترخیص از 
بیمارستان، تا ۳سال هر روز از صبح تا عصر او را فیزیوتراپی 
می برند. بعد از ۳ســال که کمی احساس بهبودی می کند، 

درس و مشق مدرسه را از سر می گیرد. 

 پشتیبانی خانواده
تا پایان پنجم دبستان، کتاب ها را در خانه می خوانده و فقط 
برای امتحانات به مدرسه می رفته است اما ۳سال راهنمایی 
شرایط خیلی سخت تر می شود؛ درس ها تخصصی است و 
نیاز داشته از ســوی معلم مفاهیم را فراگیرد اما کلاس ها در 
طبقه دوم مدرسه بوده است. خانواده اش اینجا هم استوارتر 
از کوه، او را پشــتیبانی می کنند به گونه ای که پدر و برادرش، 
تمام ۳ســال راهنمایی، هر روز صبح و ظهر ویلچر مهرداد 
را از پله های مدرســه بالا و پایین می برنــد تا او امکان ادامه 
تحصیل را از دست ندهد. مهرداد از کودکی به فوتبال علاقه 
داشته است و به همین دلیل بعد از معلولیت، پدرش او را به 
مجموعه ورزشی ۱۵ خرداد می برد تا ببیند اگر امکانش هست 
در آنجا با ویلچر فوتبال بازی کند. کارکنان این مجموعه به 
او پیشــنهاد می دهند ورزش تنیس روی میز را دنبال کند. او 
شرایط را می پذیرد و به جای یأس و ناامیدی، همتش را روی 
این ورزش می گذارد. مربی تنیســی که بــا او کار می کرد، 
مؤسسه آموزشی و توان بخشــی توان یابان را می شناخت و 
به مهرداد می گوید برای ادامه تحصیل به آنجا برود. مهرداد 
نمی دانست مکانی ویژه معلولان هست که می تواند در آن 
ادامه تحصیل دهد. پس از آشــنایی با این مؤسســه، مقطع 

دبیرستان را در آن می گذراند.
او روزهای اول ورودش به مؤسســه توان یابــان را این گونه 
توصیف می کند: سال ۹۰ وقتی برای اولین بار از در مؤسسه 
وارد شــدم و آن همه فرد معلول دیدم تعجــب کردم. هیچ 
وقت گمــان نمی کردم تعداد معلولان این قدر زیاد باشــد. 
روزهای اول، کناری می ماندم و فقط رفتارهای آن ها را نگاه 
می کردم. هرکس یک نوع معلولیت داشت اما برخلاف دیگر 
مکان ها که معلولان انگشــت نما هستند، اینجا همه از یک 
جنس بودیم. کم کم احساس همدلی کردم. جو بین بچه ها 
خیلی صمیمی و گــرم بود. همه به هم کمــک می کردند و 
باز هم برخلاف دیگر مکان ها، امکاناتی مانند ســرویس

 رفت و آمد، آسانســور، سرویس بهداشــتی و ... مهیا بود. 
هم زمان هم درس می خواندم و هم تمرینات تنیســم را زیر 

نظر مربی ام آقای کارگر داشــتم. در رشته تیر و کمان هم کار 
کردم. بعد از ۶ماه، در مسابقات قهرمانی جوانان کشور، مقام 
اول در رشته تنیس روی میز را کســب کردم و برای تیم ملی 
انتخاب شدم. با وجود اینکه در رشته تیر وکمان نیز برای تیم 
ملی انتخاب شده بودم چون فقط در یک رشته اجازه داشتیم 
شرکت کنیم و تیر و کمان هزینه هایش خیلی بیشتر از تنیس 
بود، رشــته تنیس را انتخاب کردم. سال ۹۱ در۳ اردوی تیم 
ملی جوانان شرکت داشتم. سال ۹۲ ،۲ اردو برگزار شد و قرار 
بود من به مسابقات پارالمپیک آسیایی جوانان مالزی ۲۰۱۳ 

اعزام شــوم اما یک ماه قبل 
از اعــزام متوجه شــدم که 
اسمم را حذف کرده اند. به 
هرجا زنگ زدم هیچ پاسخ 
قانــع  کننــده ای دریافت 
نکــردم. حتــی مربی ام 
نمی دانســت به چه دلیل 
اسم من حذف شده است. 
عــده ای می گفتند به دلیل 
یی در هزینه ها،  صرفه جو

هیئت فنی تیم تصمیم گرفته است تعداد افراد اعزامی را کم 
کند اما باز هم نفهمیدم چرا بین همه، نام من حذف شد. اگر 
به عنوان مثال می گفتند به تمرین و آموزش بیشتر نیاز داری یا 
راکتت خوب نیست و ... حداقل می دانستم چه کاری انجام 
دهم که سال بعد بتوانم در تیم باشم اما هیچ پاسخی نگرفتم.

 عهد کردم مدال را بگیرم
پدر و مادرم برای اینکه روحیه ام عوض شود من را به طبس 
بردند. در آنجا هم، تمام مدت ذهنم درگیر این موضوع بود 
اما ناامید نشدم و همانجا به خودم گفتم هر طور شده باید 
دوره بعدی مدال بیاورم. تلاش و تمریناتم را بیشتر کردم و 
چندین دوره در مسابقات مختلف حضور یافتم. سال ۹۳ 

در مسابقات کشوری بهزیســتی مقام اول را کسب کردم. 
ســال ۹۴ یک مرحله در اردوی تیم ملی شــرکت داشتم و 
قرار بود با هزینه اسپانسر، به مسابقات اوپن در اردن اعزام 
شــوم. تمریناتم را زیاد کرده بودم و با وجود مشکلاتی که 
برای رفت و آمد دارم، هر روز به سالن می رفتم. درد زیادی 
داشتم اما به دلیل علاقه ای که به حضور در مسابقات داشتم 
دکتر نمی رفتــم و موضوع را جدی نمی گرفتم. ســرانجام 
فهمیدم دکتری که در ۱۰ ســالگی متوجه تومور کمرم شده 
بود باید حین عمل جراحی آن را برمی داشــت اما این کار 
را انجام نداد و متأســفانه تومور 
کمرم دوباره رشد کرده بود، مهره 
کمرم شکست و عفونت شدیدی 
وارد خونم شــد. دو ماه در بخش 
ایزوله بیمارستان طالقانی بستری 
بودم. هیچ دکتری حاضر نمی شد 
کمرم را عمل کند. به دلیل عفونت 
شدید، ریســک بالایی داشت و 
ممکن بود در حیــن عمل به کما 
بروم یــا بمیرم. ســرانجام دکتر 
مجد محسنی حاضر شــد عمل جراحی ام را انجام دهد. 
بعد از انجــام دادن ۷عمــل جراحی و ۵ماه بســتری در 
بیمارستان، حالم کمی بهبود پیدا کرد. سپس یک سال در 
منزل استراحت داشتم. در این مدت دوستانم خیلی به من 
روحیه و انگیزه می دادند. در بیمارســتان که بودم، بهروز 
مقدم و محمد جــوان، دو نفر از دوســتانی که در مجتمع 
توان یابان با آن ها آشنا شده بودم و خودشان معلول بودند، 
با وجود راه دور بیمارستان، به دیدارم می آمدند. یک قوی 
معرق را که خود معلولان درســت کرده بودند برایم هدیه 
آورده بودنــد. هر روز به آن نگاه می کــردم و می گفتم باید 
خوب شــوم. پس از استراحت یک ســاله، مربی ام تماس 
گرفت و از من خواست تمریناتم را آغاز کنم. یک ماه بعد، 

مسابقات کشوری جوانان بود و در آن مقام دوم را به دست 
آوردم. ۲ماه بعد هم در مســابقات باشگاهی تنیس روی 
میز، مقام سوم گرفتم. سال ۹۶ برای مسابقات پارالمپیک 
آســیایی جوانان در دبی ۲نفر اعزام شدند که یکی از آن ها 
من بودم و توانســتم مقام دومی و رنکینگ چهارم را کسب 
کنم. در این مســابقات ۳رقیب داشتم، بازی اولم با رقیب 
سرســختی از تایلند بود که رنکینگ ۱ جهان را داشت و آن 

تابسـتان سـال 86 در حالى كه 
مهرداد دهمين بهـار زندگى اش 
و  مى گذاشـت  سـر  پشـت  را 
ماننـد بسـيارى از پسـر بچه ها 
در حـال فوتبال و اسـكيت بازى 
بـود، ناگهـان پـا درد مى شـود. 

ابتـدا پـدر و مادرش گمـان مى كنند به علت شـيطنت 
و فعاليـت زياد، عضـلات پاهايش دچار گرفتگى شـده 
اسـت اما نالـه و گريه هاى مهـرداد آن قدر زيـاد بود كه 
او را راهـى بيمارسـتان مى كنـد. شـب با پـاى خودش 
بـه بيمارسـتان مـى رود و بسـترى مى شـود امـا صبح 
احسـاس مى كنـد نمى توانـد از تخـت پاييـن بيايـد. 

سـومين روزى كه در بيمارستان بسـترى بود، دكترش 
نخاعـش  روى  بدخيـم  تومـورى  مى دهـد  تشـخيص 
نشسـته كـه او را قطع نخاع كرده اسـت. بـدون اينكه 
تومـور را از بدنـش بردارند، او را از بيمارسـتان مرخص 
مى كننـد و مى گوينـد حداكثـر تـا 6مـاه ديگـر زنده 

مى مانـد.
فهیمه شهری 

خبرنگار شهرآرا  محله

گفت وگوی شهرآرا محله با دارنده  عنوان قهرمانی تنیس روی میز معلولان

اميد، راكت، تلاش
گـل دفتــــر

هنر پیروز بودن

 در رشته تير و كمان كار
مسابقات  در  6ماه،  از  كردم.بعد   
در  اول  مقام  كشور،  جوانان  قهرمانى 
كردم  را كسب  ميز  تنيس روى  رشته 

و براى تيم ملى انتخاب شدم
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گفت وگوی شهرآرا محله با دارنده  عنوان قهرمانی تنیس روی میز معلولان

اميد، راكت، تلاش

بعضی از ما انسان ها، در مسیر رسیدن به هدف یا موفقیت، باید بر غر زدن ها و بهانه 
آوردن هایمان غلبه کنیم.

همان طور که در گزارش این صفحه می خوانید با موفقیت توان یابان در شرایطی سخت 
و محدود آشنا می شوید،  افراد معلول بسیاری در منطقه ۱۱ هستند که توانسته اند در 

اوج محدودیت رتبه های کشوری و جهانی کسب کنند که در مراحل مختلف با  آن ها 
مصاحبه کرده ایم.گفت وگو با معلولان قهرمان و موفق یک وجه مشترک دارد که باید به 
آن اشاره کرد، آنچه تفاوت ها و موفقیت و قهرمانی را به ارمغان می آورد، تلاش و اراده 

و در نتیجه «هنر پیروز بودن» است.

متأسفانه مردم ما شناخت 
را  آن ها  و  ندارند  معلولان  از  درستى 
باور نكرده اند در حالى كه هر معلولى 
اگر  و  دارد  را  خودش  خاص  توانايى 
اين توانايى آن ها استفاده شود موجب 

رشد جامعه خواهند شد

را باختم. بازی دومم با رقیبی از قزاقســتان بود که رنکینگ 
۵ جهان را داشت اما توانستم در آن پیروز شوم. بازی سوم را 
۳بر یک با ژاپن بردم و وارد نیمه نهایی شدم. در این مرحله، 
۲بر صفــر از رقیب عراقی عقب بودم که برای اســتراحت 
رفتم. در تایم اســتراحت، چند لحظه چشمانم را بستم و 
تمام سختی ها و زحماتی که در این ۷سال داشتم از ذهنم 
گذشت. چشمانم را باز کردم یک «یا امام رضا(ع)» گفتم 
و برای ادامه مسابقه به پشت میز رفتم و ۲بر۳ پیروز شدم. در 
فینال، رقیبم بازیکن تایلندی دور قبل بود. چون این بار هم 
به او باختم، نائب قهرمان آسیا شدم. این بازیکن تایلندی 
سال ۲۰۱۳ هم اعزام شد و نائب قهرمانی را به دست آورده 
بود و با حمایت دولتش در ســال ۲۰۱۷ هم اعزام شــد و 
قهرمانی را کسب کرد اما من در این ۸سال فقط یک بار در 

سال ۲۰۱۷ اعزام شده بودم.

 برگزار نشدن مسابقات، معلولان را بی انگیزه 
کرده است

سال ۹۷ برای مسابقات پاراآســیایی جاکارتا، در مسابقه 
انتخابی برگزیده شــدم اما مانند مســابقات مالزی، باز 
هم اســم من حذف شــد و اعزامم نکردند. رئیس انجمن 
تنیس خیلی تلاش کرد که اعزام شــوم اما بی نتیجه بود. در 
مسابقات اوپن هم فدراســیون اعلام کرد هرکس خودش 
هزینه رفت و آمدش را بدهد، اعزام می کنیم. هرچه تلاش 
کردم حامی مالی پیدا نشــد، مســئولان؛ از نماینده های 
مجلس گرفته تا مدیران بهزیستی، وعده وعیدهایی دادند 
و گفتنــد حمایت می کنیم اما هیچ کــدام کاری نکردند و 
نتوانســتم اعزام شوم. آهی می کشــد و ادامه می دهد: اگر 
اعزام می شــدم رنکینگم حفظ می شــد و شــانس خیلی 
زیادی داشتم که ســهمیه پارالمپیک را بگیرم 
اما متأســفانه اعزام نشــدم و اسمم 
از رنکینــگ خــارج شــد. 
ســال ۹۷ در مســابقات 
باشگاه های تنیس روی 
میز، قهرمان کشــور 
شدم. ســال ۹۸ این 
رشته از زیرمجموعه 
فدراسیون جانبازان 
و معلــولان خارج و به 
زیر مجموعه فدراســیون 
تنیس روی میز انتقال پیدا 
کرد و هنوز هیچ مسابقه ای 
ر  برگزا

نکرده اند اما من همچنان تلاش و تمریناتم را دارم تا خودم 
را برای مسابقات بین المللی آماده کنم.

 در آرزوی مدال پارالمپیک
او بزرگ تریــن آرزویش را دریافت مــدال پارالمپیک بیان 
می کند و می افزاید: متأسفانه فضای مناسبی برای ورزش 
معلولان فراهم نیســت. بیش از ۲سال است که مسابقات 
اســتانی تنیس روی میز برگزار نشده اســت. سال گذشته 
شهرداری مســابقاتی برگزار کرد اما هیچ خروجی (اعزام 
به مسابقات کشوری) نداشت. این مسابقات باید از سوی 
هیئت جانبازان و معلولان برگزار شود و برگزیده های آن به 
مسابقات کشوری راه یابند اما چون مسابقات برگزار نشده 
است، ورزشکارانی که جدید وارد این عرصه شده اند، دیده 
نمی شوند و همین موجب نا امیدی آن ها شده است. ممکن 
است اکنون ورزشــکاران تنیس توانمندی داشته باشیم اما 
برگزار نشدن مسابقات باعث می شود، گزینش ها از روی 
همان افرادی که در گذشته مقام آورده اند انجام شود. اکنون 
هیئت هیچ هزینه ای برای مســابقات اســتانی و کشوری 
تنیس روی میز نمی کند. حتی در اعزام ورزشــکاران، تیم 
کامل را اعزام نمی کنند. ســال گذشــته به جای ۲۰ نفر، 
فقط ۹ نفر اعزام شــدند. هزینه های مسابقات کشوری را 
هیئت جانبازان یا آسایشگاه هایی مانند فیاض بخش تأمین 
می کنند اما برای مسابقات برون مرزی، نه از سوی هیئت 
جانبازان و معلولان و نه از سوی فدراسیون، هیچ حمایتی 
انجام نمی شود. خود من که سال ۲۰۱۷ نائب قهرمانی و 
رنکینگ چهارم جهان را به دست آوردم، اگر سال ۲۰۱۸ در 
مسابقات شرکت می کردم رنکینگم حفظ می شد اما چون 
حمایتی نشــد و حامی مالی هم پیدا نکردم، نتوانستم در 

این مسابقات حضور یابم. در 
این مدت هیچ سرمایه گذاری 
نشده است که سطح حرفه ای 
ورزشــکاران بالا برده شــود. 
همچنین ممکن است کسانی 
باشند که توانایی بالایی دارند 
اما به دلایل مختلف نتوانســته 
باشــند مقامی کســب کنند، 
وقتی این افراد بــرای اعزام به 
مســابقات انتخاب نمی شوند 

بر روحیه شــان تأثیــر منفی می گذارد. طبیعی اســت که 
بســیاری از معلــولان در چنین فضایی ناامید هســتند و 
تمرین هایشان را به طور جدی و پیوسته انجام نمی دهند. 
به ویژه که رفت و آمد برای معلولان بســیار دشوار است و 
برای هر جلسه حضور در تمرین یا باید وسیله داشته باشند 

یا حداقل ۲۰ هزار تومان هزینه آژانس بدهند.

 نبود مسابقات
او ادامه می دهد: در مشهد، مربی و سالن های ورزشی 
بــی برای معلــولان داریم که به صــورت رایگان  خو
می توانند از آن ها اســتفاده کنند اما برگزار نشــدن 
مسابقات استانی و حمایت نکردن از برگزیدگان 

کشوری برای حضور در مســابقات جهانی، موجب شده 
اســت که ۷۰ درصد معلولان نسبت به ورزش تنیس روی 
میز ناامید باشــند. همین ماه گذشــته، مســابقات تنیس 
روی میز غرب آســیا بود که در آن همه کشورها به جز ایران 
حضور داشــتند. از طرفی دیگر، تأمین هزینه های راکت و 
ویلچر برای معلولان ســخت است چراکه راکت مناسب 
بیش از ۳میلیون تومان هزینــه دارد و هر ۳یا ۴ماه یک بار 
باید تعویض شــود. ویلچرهای ویژه ورزشــکاران تنیس 
روی میز هم حــدود ۱۲ میلیون تومان اســت اما من یک 
ســال اســت راکتم را تعویض نکردم و ویلچرم نیز ویلچر 
معمولی بهزیســتی اســت که پدرم کمی آن را تغییر داده 
و ســطحش را بالا آورده است تا همســطح میز تنیس قرار 
گیرم. ســال ۹۶ در مراســم تجلیل از مدال آوران یکی از 
مسئولان شــهرداری قول داد ویلچر حرفه ای به من هدیه 
دهند اما هر چه پیگیری کردیم وعده شان را عملی نکردند 
و گفتند بودجه نداریم. همچنین در مســابقات پارالمپیک 
که مقــام آوردم جایزه ام یک دســتگاه پراید بــود که برای 
مناسب سازی اش باید۲میلیون و ۵۰۰ هزار تومان هزینه 
می کردم، در این مورد هــم هیچ کس حمایت نکرد و تمام 

هزینه مناسب سازی خودرو را خودم پرداخت کردم.
مهرداد در کنار تنیس روی میز، کلاس های موسیقی، تئاتر و 
کامپیوتر نیز می رود و سال ۹۲ به عنوان کارآموز فعال مؤسسه 
توان یابان معرفی شده اســت. او اکنون دف و سه تار می زند 
و در گروه تئاتر «مهر پویا» مشــغول تمرین برای حضور در 

جشنواره کشوری تئاتر بهزیستی است.

 توانایی معلولان را باور کنید
او به تصورات نادرســت مردم درباره معلولان اشاره می کند 
و می افزاید: چنــد بار برای 
حضور در دیگــر گروه های 
تئاتر رفتم امتحان بدهم اما 
همین که می بیننــد معلول 
هستم به مسخره می گیرند و 
می گویند شماره بدهید تا هر 
وقت لازم بود تماس بگیریم. 
متأســفانه مردم ما شناخت 
درســتی از معلولان ندارند 
و آن ها را بــاور نکرده اند در 
حالی که هر معلولی توانایی خاص خودش را دارد و اگر این 
توانایی آن ها استفاده شود موجب رشد جامعه خواهند شد. 
تجربه هم نشان داده کســانی که به معلولان اعتماد کرده اند 
و آن ها را در مشاغل مناســب به کار گرفته اند نه تنها پشیمان 
نشده اند بلکه در بیشــتر موارد این رویکرد را به دیگران هم 

معرفی کرده اند.
او در ادامــه از مشــکلات شــهری معلــولان ســخن 
یــد و اینکه شــهروندان عادی، خودروهایشــان  می گو
را در محــل پارک معلــولان پارک می کنند. بــه عقیده او 
خیلی مناسب ســازی ها در شــهر انجام شــده اما چون 
غیر اصولی است، برای معلولان مناسب نیست. به عنوان 
مثال رمپ هایی که بعضی بانک ها و ســاختمان ها دارند 

آن قدر شیبش تند اســت که معلول به تنهایی نمی تواند از 
آن استفاده کند و حتما باید فردی از پشت، ویلچر را نگه 
دارد. همچنین میله هایی که محل عبور کالسکه و ویلچر 
است، در وسطش یک برآمدگی دارد که بعضی ویلچرها 
به آن گیر می کند. او از اینکه خط یک قطار شــهری برای 
معلولان اســتفاده نمی شــود، اظهار رضایت می کند و 
می افزاید: یکی از مشکلات اساسی معلولان عبور و مرور 
در شهر اســت چراکه غیر از همین خط یک قطار شهری، 
دیگر وســایل حمل و نقل عمومی برای معلولان استفاده 
نمی شود. حتی در پارک ها و ســینماها و دیگر مکان های 
تفریحی امکانات لازم فراهم نیست و معلولان به ناحق، 

از بعضی خدمات بی بهره می مانند.

 نبود فضاسازی مناسب اماکن عمومی
 مهــرداد به ســال ۹۴ که با رتبــه ۹۲۵ دانشــگاه روزانه 
ید:  ثامن الائمه قبول شــده بود، اشــاره می کند و می گو
برای ثبت نام به دانشــگاه رفته بودم که گفتند برو با رئیس 
دانشــگاه صحبت کــن. وقتی به اتاقش رفتــم گفت این 
دانشگاه برای معلولان مناسب سازی نشده است، بروید 
در دانشگاه دیگری درس بخوانید. بعد از کمی پرس وجو 
متوجه شدم ۲۵ نفر قبل از من هم همین دانشگاه قبول شده 
بودند و به آن ها هم اجازه تحصیل نداده بودند. چنین مسائلی 
خیلی ناراحت کننده و دردآور است. چرا باید یک فرد به دلیل 
معلولیت از ادامه تحصیل در رشته موردعلاقه اش که ممکن 
است رتبه اش از دیگر دانشجوها بیشتر هم باشد باز بماند. در 
دانشگاه آزاد هم به لحاظ قانونی گفته شده است که معلولان 
از پرداخت شهریه معاف هســتند اما در عمل این موضوع 
رعایت نمی شــود و دانشــگاه می گوید اول هزینه ثبت نام 

را بدهید، بعد اگر بودجه داشتیم پولتان را باز می گردانیم.

آرزوی اشتغال
مهرداد، با روحیه خوب خودش و حمایتی که از ســمت 
خانواده اش دریافت کرده است، با وجود تمام مشکلاتی 
که ســر راهش بود هیچ وقت ناامید نشد و هر بار شکست 
خورد تلاشش را بیشــتر کرد اما نگران دیگر هم نوعانش 
اســت که به علت تصورات نادرســت مردم، خانه نشین 
هســتند و ســراغ کار و تحصیل نرفته اند. البتــه به عقیده 
او اشــتغال برای معلولان بیشتر شــبیه آرزوست. در این 
اوضاع اقتصادی که افراد بسیاری از بیکاری رنج می برند، 
کار پیدا کردن برای معلولان خیلی دشــوارتر شده است. 
در عین حال این افراد به دلیل هزینه های سنگین درمان، 
به حمایت و اشــتغال نیاز بیشتری دارند. برای معلولانی 
مانند من نه تنها خود معلول با مشــکلات متعدد جسمی 
مواجه است بلکه خانواده اش هم تحت تأثیر این موضوع 
قــرار می گیرد. به عنوان مثال پدر و مادر من هر دو به دلیل 
جابه جا کردن من و ویلچرم، دیســک کمر گرفته اند و از 
دردهای مفاصل و زانو رنج می برند این در حالی اســت 
که هیچ ســازمانی کوچک ترین حمایتــی نمی کند. اگر 
حمایــت مالی نمی توانند داشــته باشــند حداقل کاری 
نکنند که روحیه معلول و خانواده اش خســته تر شــود اما 

متأسفانه همین هم رعایت نمی شود.

 عاشق امام رضا(ع) هستم
حســن ختام صحبت هــای او عشــقش به امــام رضا(ع) 
اســت و اینکه هر وقت خســته و دلگیر از زندگی می شود، 
به حــرم امام رئوف می رود. او از کودکــی ارادت خاصی به 
علی بن موسی الرضا(ع) داشــت و در هر سختی ای به این 
امام متوسل می شد. مهرداد هر بار به حرم می رود ساعت ها 
آنجا می ماند و به قول خودش کلی انرژی مثبت می گیرد. در 
خلوت خودش، خاطره ها از گفت وگوهایش با ضامن آهو 
دارد اما در این بین روزی که در مســابقات پارالمپیک، یک 
یا امام رضا(ع) می گوید و به پشت میز می رود و بازی که ۲ 
بر صفر عقب بود، ۳بر۲ می برد، خاطره ای شــیرین برایش 

رقم زده است.
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محــلات منطقــه مــا :زيباشــهر، آزادشــهر
شــهيد رضــوى، ســيدرضى،  فرهنگ،  دانشــجو

 تربيت، شريف و فارغ التحصيلان

یکی از دارندگان مدال نقره المپیاد کشوری رشته جغرافیا، سارا 
رحمانی جامی اســت. او متولد ۱۳۸۰ و در حال گذراندن سال 
دوازدهم تحصیلی اســت. از ابتدا درس خوان بــود اما هرچه 
بزرگ تر می شود بیشتر به درس علاقه مند می شود. در مسابقات 
تیزهوشان، رتبه اول ریاضی استان را از آن خود می کند اما چون 
علاقه چندانی به ریاضی نداشت هنگام انتخاب رشته تصمیم 
می گیرد به رشته انسانی برود. خیلی ها به او و خانواده اش می گفتند 
باید رشته ریاضی را انتخاب کند اما سارا و خانواده اش خوب می دانستند شرط اول موفقیت در 
هر راهی، علاقه است. پدرش هم که فرهنگی است او را تشویق می کند دنبال علاقه اش برود 
بنابراین به رشته انسانی می آید تا بتواند در کنکور، رشته مدنظرش یعنی روان شناسی را دنبال کند.

سارا با اشاره به حضورش در المپیاد جغرافیا، می گوید: بهمن ماه، اولین مرحله آزمون المپیاد را 
دادم. فکر نمی کردم در آن قبول شوم بنابراین دنبال نتایج نرفتم غافل از اینکه نتایج در اسفندماه 
اعلام شده است و من جزو قبول شدگان بودم. ۱۸ فروردین تازه متوجه شدم در این آزمون قبول 
شده ام. اول اردیبهشت، دومین آزمون را داشتیم که در آن شرکت کردم. نتایج این آزمون اوایل 
تیرماه اعلام شد و ۴۰ نفر از برترین های آن در کشور انتخاب شدند که من هم یکی از آن ها بودم. 
برای ما یک دوره ۳۰ روزه تابســتانی در تهران برگزار شد که در قالب آن، آموزش هایی دریافت 
می کردیم و چندین مرحله آزمون می دادیم. دور شــدن از خانواده کار سختی بود اما چاره ای 
نبود. برای پیشرفت باید این سختی را تحمل می کردم. ابتدا در خوابگاه همه ناراحت بودیم اما 
جو بینمان این قدر صمیمی بود که در آخر، همه به سختی از یکدیگر خداحافظی کردیم.در این 
یک ماه هر روز از صبح تا عصر کلاس بودیم. در پارک لاله مسابقه جهت یابی داشتیم و در برج 
میلاد نقشه های هوایی کشیدیم، چند آزمون دیگر هم داشتیم. از شش نفری که از مشهد در این 

دوره حضور داشتند من و ۳نفر دیگر نقره و ۲نفر هم برنز دریافت کردند.

 جذاب نبودن آموزش های فعلی
او توضیح می دهد: رشته انسانی فقط المپیاد ادبیات و جغرافیا دارد. من چون به ادبیات علاقه 
نداشــتم، در المپیاد جغرافیا شرکت کردم. البته ابتدا جغرافیا هم خیلی برایم جذاب نبود اما 
بعد که وارد آموزش های تخصصی شدم دیدم چقدر این درس شیرین است. در کتاب های 
درسی فعلی، جز اسم و ویژگی های طبیعی کشورها و شهرها، چندان مطلب دیگری آموزش 
داده نمی شود اما در این دوره ها دیدم جغرافیا خیلی فراتر از مطالب کتاب های درسی است به 
عنوان مثال وقتی از نزدیک می رفتیم جاده هرات و گسل ها را مشاهده می کردیم خیلی جذابیت 

داشت و مطالب بیشتری را با لذت و عمیق تر فرا می گرفتیم اما وقتی همین مطلب را به صورت 
تئوری در کتاب می خواندیم خســته کننده بود و زود فراموش می کردیم. به عقیده او اگر در 
مدارس، برای درس جغرافیا، دانش آموزان را به اردوهای یک روزه ببرند یا حداقل مطالب را 
از طریق فیلم به آن ها نشــان دهند، خیلی از کسانی که می گویند علاقه ای به جغرافیا ندارند 

نظرشان عوض می شود و با انگیزه، مطالب این درس را دنبال می کنند.
او در این دوره ها طی سخنرانی که یکی از استادان درباره کویرها و وضعیت آب و هوایی ایران 
داشت، متوجه شــد ما از موقعیت های متنوع جغرافیایی که داریم به درستی بهره نبرده ایم. 
همچنین در نقشــه آمایش ایران دیده فقط یک قسمت کشــور در حال پیشرفت است. این 
آموخته ها حس میهن دوســتی و کنجکاوی ســارا را برانگیخته اســت و دوست دارد بتواند 

آموخته های بیشتری کسب کند تا به کشورش در راستای پیشرفت متوازن کمک کند.

 تفاوت ناعادلانه
او در ادامــه گلایه ای هم دارد از اینکــه چرا مدال داران المپیاد جغرافیا مانند دیگر رشــته ها 
در کنکور ســهمیه ندارند.رحمانی جامی در این باره توضیح می دهد: تمام کســانی که در 
المپیادهای رشته های مختلف مقام کسب می کنند، در کنکور سهمیه دارند اما رشته جغرافیا 
که امسال برای اولین بار وارد المپیاد شده است، ســهمیه کنکور ندارد. هرچند همه ما این 
موضوع را می دانستیم و فقط به دلیل علاقه وارد المپیاد این رشته شدیم اما این رویکرد به دور 
از عدالت آموزشی است. نباید فرقی بین شرکت کننده المپیاد جغرافیا با دیگر رشته ها باشد. ما 
هم مانند دیگر المپیادی ها برای یادگیری مطالب المپیاد، کلی وقت صرف کرده ایم درحالی که 
می توانســتیم این وقت را به درس های کنکور اختصاص دهیم. چند نامه هم نوشته ایم و از 

مسئولان خواسته ایم در سهمیه کنکور فرقی بین المپیاد جغرافیا با دیگر المپیادها نباشد.
ســارا با تمام علاقه ای که به درس جغرافیا پیدا کرده، انتخاب اولش برای ادامه تحصیل، رشــته 
روان شناسی است اما اگر اجازه دهند هم زمان در ۲رشته تحصیل کند، حتما تحصیل در رشته 
جغرافیا را هم دنبال می کند.او در پایان خطاب به پدر و مادرها و هم سن و سال های خودش می گوید: 
شرط اول موفقیت در هر کاری، علاقه است. من هیچ وقت با زور درس نخواندم. خانواده ام هرگز به 
من نگفتند دنبال فلان رشته برو که درآمد یا وجهه اجتماعی بیشتری دارد. همین با علاقه و بدون اجبار 
درس خواندن باعث می شد هر روز رغبت بیشتری به تحصیل داشته باشم. همچنین عده ای هستند 
که مدام می گویند ما درس خواندیم هیچی نشد، شماها نخوانید. من هیچ وقت به این حرف ها توجه 
نکردم چون افراد زیادی هستند که درس خوانده اند و امروز بسیار موفق هستند. به نظر من انسان باید 

همیشه از نمونه های موفق الگو بگیرد نه از کسانی که به جایی نرسیده اند و آیه یأس می خوانند.

 با علاقه و 
بدون اجبار 
درس خواندن 
باعث می شد 
هر روز رغبت 
بیشتری به 
تحصیل داشته 
باشم

 خاک و هوا
برای درختان

هم محلی

فهیمه شهری

دارنده مدال نقره المپیاد جغرافیا در گفت وگو شهرآرامحله:

هيچ وقت با زور درس نخواندم
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ــات  ــات و خدم ــت، امکان ــد جمعی ــهر و رش ــعه ش ــه ازای توس ــه ب ــت ک ــم اس مه
هــم توســعه یابــد و بایــد در ایــن بیــن، ایــن نکتــه را در نظــر گرفــت کــه وقتــی از یــک 
یــف و  ــد در ابعــاد یــک کلان شــهر تعر ــز بای ــی همــه چی ــم یعن ــاد می کنی کلان شــهر ی
یحــی، مراکــز  یــد، مراکــز تفر بــه وجــود بیایــد، بــه عنــوان مثــال خیابان هــا، مراکــز خر
درمانــی و ... اســتاندارد یــک کلان شــهر باشــد تــا خدمات دهــی بــه شــهروندان بــه 

ــود. ــام ش ــده آل انج ــورت ای ص

یکی از مشکلات بزرگی که در سال های اخیر در کلان شهر 
مشهد به وجود آمده، ترافیک های سنگین و در محل بازارها 
و مکان های شلوغ کمبود فضای پارک خودرو دیگر مشکل 
است. بازار آزادشــهر یک بازار شناخته شده در شهر مشهد 
است که مشــتریانش از نقاط مختلف شــهر این منطقه را 
برای خرید انتخاب می کنند. افزایش مشتریان این بازار در 
سال های اخیر یکی از نقاط ضعف این بازار و محله را بسیار 
برجسته کرده که آن هم مشکل پارکینگ است، به دفعات در 
پیام های مردمی به این موضوع اشــاره کرده بودیم اما به نظر 
در این مدت اتفاق خاصی نیفتاده است و به همین دلیل برای 
شــنیدن حرف شــهروندان ابتدا به بازار آزادشهر و سپس به 

سراغ مسئولان رفتیم.
خوش سیرت، یکی از کسبه بازار آزادشهر، است که درباره 
نبود پارکینگ گفت: «من به عنوان یک کاسب در این منطقه 
عوارض و سالیانه حق تجاری به شهرداری پرداخت می کنم، 
ســؤالی که برای من به وجود آمده این اســت که نمی شود 
بخشی از این همین پولی را که از کسبه می گیرند به ساخت 
پارکینگ برای خود کســبه یا شــهروندان و بازار اختصاص 

دهند؟ »
او ادامه داد: «روزهایی هست که برای پیدا کردن جای پارک 
تا ۴۵ دقیقه هم معطل شــده ام، از طرفی دیگر مشکلی که 
به وجود می آید این است که شــهروندان زمانی که تصمیم 
می گیرند برای خرید به بازار بیایند توقع یک جای پارک دارند 
و زمانی که توقع و درخواستشان تأمین نشود بازار و مرکز خرید 

دیگری را برای خرید انتخاب می کنند.»
مداحی، یکی از شهروندانی که برای خرید به بازار آزادشهر 
آمده است هم درباره مشکل پارکینگ در این بازار گفت: «هر 
مکانی و فضایی نقاط ضعف و قدرتی دارد، این بازار آزادشهر 
هم با وجود تنوع کالایی که دارد ولی نتوانسته در این سال ها 
مشــکل پارکینگ را برطرف کند، من حداقل ۵ سال است 
مشتری این بازار هستم ولی توســعه ای برای ایجاد فضای 

پارک در آن اتفاق نیفتاده است.»

وی افزود: «قبلا یک پارکینگ طبقاتی مکانیزه در این محله 
بود که آن هم بنا به هر دلیلی تعطیل شــده اســت، به نظرم 
مســئولان باید دقت کنند که اگر توسعه فضاهای شهری را 

می خواهیم باید برنامه ریزی و هزینه کنیم.»
یکــی از اقداماتی که برای رفع مشــکل پارکینــگ در بازار 
آزادشــهر می توان انجام داد جذب ســرمایه گذار اســت. 
در همین باره، وضعیت ســرمایه گذاری برای رفع مشــکل 
محدودیت پارک در بازار آزادشــهر را از جعفر تبریز طلب، 
مســئول امــور ســرمایه گذاری و مشــارکت های مردمی 
یا شــدیم. تبریزطلب در این باره  شهرداری منطقه۱۱،  جو
بیان کرد: « ما اکنون پروژه پارکینگ زیرسطحی آزادی را در 
حال اجرا داریم که ۴۴۰۰۰ متر در قسمت پارکینگ در حال 
اجراست، بر اساس فرمول هایی که داریم ۱۷۶۰ جای پارک 
در این پروژه ایجاد خواهد شــد که اگر فضای غیرمفید را در 
نظر بگیریم حدود ۱۶۰۰ جای پارک قطعی داریم و یقینا این 
میزان از جای پارک برای منطقه کفایت می کند و جز این پروژه 

فعلا برنامه پارکینگ دیگر در دستور کار نیست.»
قبلا هم موضوع ساخت پارکینگ در بازار آزادشهر را از دلیر، 
رئیس اداره حمل و نقل و ترافیک شهرداری منطقه، جویا شده 
بودیم که پاســخ داد: «به دلیل محدودیت فضایی که در این 
منطقه وجود دارد اکنون برنامه ای برای ساخت پارکینگ در 
محله نیست.»اما سؤالی که چند وقت اخیر درباره بسته شدن 
پارکینگ مکانیزه بولوار معلم مطرح شــده از محمدمهدی 
اسدی، مدیرعامل شــرکت الیت، جویا شدیم که بیان کرد: 
«به دلیل قدیمی بــودن فناوری پارکینگ هــای مکانیزه از 
یک ســو و اتمام خدمات ســرویس و نگهداری متناسب با 
آن ها، به ویژه ناایمن بودن این پارکینگ ها، مقرر شد تعدادی 
از پارکینگ ها جمع آوری شود، همچنین با توجه به آمادگی 
یک شرکت داخلی برای بازسازی و ایمن سازی یک دستگاه 
از پارکینگ های مکانیزه مقرر شــد اگر پس از به روزرسانی 
این دستگاه، تأییدیه ایمنی آن هم گرفته شد، سپس ۲دستگاه 

دیگر هم به روزرسانی شود.» 

در محـــله

آی خبــــر

سید مصطفی بهشتی

احداث غرفه هاى جديد
 در بوستان ملت 

هم زمان با فرا رسیدن پاییز و ریختن برگ های پاییزی، به درخواست شهروندان این برگ ها در بوستان ملت 
جمع آوری نخواهد شد.به گزارش شــهرآرامحله، طبق نظرسنجی که از سوی مدیریت بوستان ملت از 
شهروندان انجام شد، شهروندان مشهدی درخواست کردند تا برگ های پاییزی از بوستان ملت جمع آوری 
نشود.کانال رسمی بوستان ملت در فضای مجازی اعلام داشت، موضوع باقی گذاشتن یا جمع آوری برگ های 
پاییزی در بوستان ها یا گذرگاه های شهری، با وجود پیش پا افتادگی و قطعی بودن نظر مثبت مردم، در شهرداری 
چالش های فراوانی به وجود آورده اســت که دستور صریح و در عین حال مبهم مدیران شهری بر جمع آوری 
برگ هاست، استناد این دستور هم رعایت بهداشت و جلب رضایت مردم است که برای آشکار شدن رضایت 
یا ناخشنودی شهروندان از این موضوع نظر همشهریان را در کانال بوستان ملت جویا شدیم که طبق نظرسنجی 
انجام شده ۹۶ درصد شرکت  کنندگان موافق ماندن برگ های پاییزی در گذرگاه ها و باغچه های بوستان بودند 

و ۵ درصد از رأی دهندگان برگ ها را زباله قلمداد کرده اند و موافق جمع آوری برگ ها بودند.
همچنین در نظرسنجی انجام شده از ســوی مسئولان بوستان ملت، ۵۳ درصد از رأی دهندگان جمع آوری 
هفتگی برگ ها را ترجیح داده اند و ۲۷ درصد موافق جمع آوری دو هفته یک بار هســتند، ۹ درصد هم موافق 

جمع آوری سه هفته یک بار و ۱۱ درصد موافق جمع آوری ماهانه برگ های پاییزی بوستان ملت هستند.
در نتیجه در فصل پاییز فرش زرد برگ های پاییزی در پارک ملت زیر پای شهروندان پهن است تا از فضاهای 

به وجود آمده لذت ببرند و خاطرات پاییزی را به وسیله لنز دوربین ثبت کنند.

فرش زرد زير پاى شهروندان فرش زرد زير پاى شهروندان 

عملیات هوادهی درختان بوستان ملت انجام شد.به گزارش شهرآرامحله، عملیات 
هوادهی و تزریق کود درختان بوستان ملت با استفاده از دستگاه بیولیفت انجام شد.
ایــن عملیات به همــت مدیریت جنگلداری شــهری ســازمان پارک ها و فضای 
سبز شهرداری مشــهد و با هدف تغذیه درســت و بهتر درختان انجام شد. در این 

عملیات برای ۳۶۰۰ اصله درخت بوســتان ملت هوادهی و تزریق کود انجام شد.
عملیات هوادهی و تزریق کود ســبب کاهش فشــردگی خــاک و در نتیجه بهبود 
وضعیت نفوذپذیری و تهویه خاک در محیط اطراف ریشــه درختان و تقویت خاک 

می شود.

بررسی کمبود پارک در بازار آزادشهر

دنبال 2متر جاى پارك

غرفه های جدیدی در بوستان ملت احداث می شود. به گزارش شهرآرامحله، پس از صحبت هایی که در 
فضای مجازی درباره کاربری و چرایی ایجاد غرفه های جدید در بوستان ملت شد، خبر نوع کاربری این 
غرفه ها اعلام شد.چندی پیش بود که از سوی فعالان اجتماعی و محیط زیستی به ایجاد غرفه های جدید 

در بوستان ملت که موجب به هم ریختن نوع بافت این مجموعه می شود اعتراض ها و انتقادهایی شد.
عباس سیامکی درباره ایجاد این غرفه ها بیان کرد: «غرفه های در حال ساخت در بوستان ملت از سوی سازمان 
پارک ها و فضای سبز و تحت پیمان مؤسسه توسعه گردشگری ساخته و بهره برداری می شوند، همچنین این 
غرفه ها با کاربری کافی شاپ، تنقلات، رستوران، مرکز مشاوره، گلخانه و مجموعه رویدادهاست که بر پایه 
نیاز شهروندان در نقاط مختلف طراحی و اجرا می شود.»در همین باره و با توجه به اعتراضات شهروندان به 
آلودگی محیطی که این سازه ها می تواند ایجاد کند، احمدرضا سلامی، مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای 
سبز شهرداری مشهد، گفت: «این ســازه ها با نظر مشاور و نظرسنجی که از شهروندان در پارک ملت انجام 
شد، جاگذاری می شود، این سازه ها حمل می شوند و قرار اســت در کاربری های مختلف مانند فرهنگی، 
ورزشــی، خدماتی، تفریحی و... فعالیت کنند.»سلامی در ادامه افزود: «هزینه و بهره برداری از غرفه ها بر 

عهده پیمانکار است و البته پیمانکار برای این غرفه ها به شهرداری اجاره پرداخت می کند.»
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محــلات منطقــه مــا :زيباشــهر، آزادشــهر
شــهيد رضــوى، ســيدرضى،  فرهنگ،  دانشــجو

 تربيت، شريف و فارغ التحصيلان

صاحب امتیاز: شهرداری مشهد  
مدیر مسئول شهرآرا: مجیدخرمی

سردبیر شهرآرا محله: رضا سلیمان نوری  
مدیر منطقه۱۱شهرآرا: زهرا ساقی

دبیر شهرآرا محله منطقه ۱۱: مصطفی بهشتی    
تلفن شهرآرامحله منطقه ۱۱:  ۳۸۶۸۰۵۶۶                                                                                                                            

تلفن دفتر مركزی: ۳۷۲۸۸۸۸۱-۵ 
تلفن روابط عمومی: ۳۷۲۴۳۱۱۰ 

نمابر:  ۳۷۲۳۸۳۱۰ 
شماره پیامک:۳۰۰۰۷۲۸۹ 

دفتر مرکزی روزنامه شهرآرا:  میدان شهدا
 نبش دانشگاه یک 

دفتر منطقه ۱۱: بولواردانشجو، دانشجو۲۹، 
مجموعه ورزشی گلسا، طبقه اول 

mahalle11@ shahrara.ir :پست الکترونیک
@ShahraraMahaleh  :کانال شهرآرا محله

دریافت نسخه الکترونیک شهرآرامحله از:  
shahraranews.ir

مردمک

بوی داوودی در 
بوستان ملت

پذیرایی پاييزی 
بوستان ملت از 
شهروندان با گل 
داوودی

برنامه کودک و نشاط به همت شورای اجتماعی 
این محله بیت،  در دبستان صدف  تر محله 

 برگزار شد.

باب  یع در امور ار یم و تسر در راستای تکر
با هدف بررسی راهکارهای  رجوع، جلسه ای 

باب رجوع برگزار شد. یم ار تکر

رئیس اداره خدمات و محیط زیست شهری شهرداری 
منطقه۱۱ از صدور اخطار و جمع آوری اجناس ۱۷۷ 

واحد صنفی متخلف از معابر منطقه خبر داد.

رفع 177مورد سد معبر هم انديشى با نمايندگان دفاتر پيشخوانبازى، كودكان و تربيت

چاله هاى ايستگاه اتوبوس
بولوار  اتوبوس  ایستگاه  آسفالت  سردار:  
معلم، حدفاصل معلم ۷۸ تا ۸۰  به مرمت 

نیاز دارد، لطفا رسیدگی کنید.

استحضار  به  احتراما   :137 جوابيه 
می رساند، مرمت نقطه ذکر شده در یک ماه 

آینده انجام می گیرد.

شيرابه هاى ماشين زباله
زباله  خودرو  شیرابه های    :09153...468
ریخته  سرتاسری  صورت  به   ،۵۰ امامت  در 
است،  شده  نامطبوع  بوی  و  کثیفی  باعث  و 

درخواست شست وشو این نقطه را دارم.

جوابيه137: با سلام. هماهنگی برای نظافت 
انجام شده است.

این ســتون به حرف مردم و پیامهای ســاکنان 
منطقه اختصاص دارد. شــهروندان میتوانند 
مشــکلات محله خــود را با شــمارهتماس 
۳۷۲۸۸۸۸۱  و پیامک ۳۰۰۰۷۲۸۹با ما در 
میان بگذارند تا آن را به گوش مسئولان برسانیم.

به گزارش شهرآرامحله، برنامه کودک و نشاط با هدف  
پرداختن به موضوع سلامت جسمی و روحی کودکان با 

حضور والدین و دانش آموزان انجام شد.
در برنامه کودک و نشاط که به همت شورای اجتماعی محله 
شریف و با همکاری کلینیک روان شناسی صنعتگر برگزار 
شد، دانش آموزان مدرسه صدف در مسابقات و بازی های 

مختلف با یکدیگر به بازی، مسابقه و تفریح پرداختند.
در بخش دیگــری از برنامه که به موضوع وضعیت روحی و 
روانی دانش آموزان در زندگی روزمره اختصاص داشــت، 
پرسش نامه هایی از سوی کارشناسان کلینیک بین والدین 
دانش آموزان توزیع شد تا شرایط روحی و روانی کودکان از 

سوی کارشناسان ارزیابی شود.
با توجه به اهمیت شــادی و نشــاط در دوران کودکی و ارتباط 
مستقیم این موضوع با وضعیت سلامت روحی و روانی کودکان، 
در برنامه کودک و نشــاط تلاش شد تا زمینه تقویت هر دو بعد 

جسمی و روحی کودکان فراهم شود.    

به گزارش شهرآرامحله، محمد صنعتی ترشیزی، رئیس  
اداره خدمات و محیط زیست شهری شهرداری منطقه، 
از سد  در راستای حفظ زیبایی بصری شهر و جلوگیری 
از صدور اخطار و  پیاده روها،  معبر واحدهای صنفی در 
جمع آوری اجناس ۱۷۷ واحد صنفی در ماه گذشته از معابر 

خبر داد.
وی افزود: درهمین راســتا، ۱۲۸مــورد نازیبایی در منطقه 
پاک سازی شــدکه ۱۷مورد مربوط به تابلوهای غیرمجاز و 

۷۹مورد شامل پرده تبلیغاتی و بنر غیرمجاز است.
ترشــیزی همچنیــن بیــان کــرد: جمــع آوری۵۱ نفــر 
متکدی،۱۷۳مورد چادرخواب و ۱۲۵ دستفروش دوره گرد 
از جمله اقداماتی اســت که به همت اداره خدمات شهری 
منطقه انجام شــد.جمع آوری ۲۴ دستگاه خودرو غیرمجاز 
جمع آوری پسماند و انتقال به پارکینگ و ۳۷مورد راه بند و پل 
غیرمجاز که پس از صدور اخطار تخریب شده است از دیگر 

اقداماتی است که در این حوزه انجام شده است.

دریافتی

به گزارش شهرآرامحله، تأکید مدیران شهرداری منطقه۱۱    
بر تکریم ارباب رجوع و تسریع در انجام امور شهروندان 
منطقه،  ادارات  در  مورد  این  پیگیری  از  پس  تا  شد  سبب 
راهکارهای  و  بروند  پیشخوان  دفاتر  سراغ  به  مسئولان 
و  بررسی  را  رجوع  ارباب  تکریم  راستای  در  تعاملاتی 
دو  همکاری های  گسترش  راستای  کنند.در  پیگیری 
جانبه و دستیابی به راهکارهای مؤثر در تسهیل و تسریع 
خدمت رسانی به شهروندان، نشست مشترکی با حضور 
و  مسئولان  و  شهرسازی  اداره  رئیس  برات زاده،  آناهیتا 
کارشناسان این حوزه با نمایندگان دفاتر پیشخوان منطقه 
و  مشکلات  طرح  هدف  با  نشست  این  شد.طی  برگزار 
درباره گسترش  پاسخ گویی طرفین  درباره  هماهنگی لازم 
موجود،  ظرفیت های  از  بهینه  استفاده  و  متقابل  همکاری 
توسعه  برای  بیشتر  هم افزایی  بر  و  شد  تبادل نظر  و  بحث 
تسریع  و  نوآوری  ایجاد  و  خدمات  کیفیت  ارتقای  و 

خدمت رسانی به شهروندان تأکید شد.

درخت شكسته
آدرس  در  درخت  اصله  یک  كوچك زاده:   
دانشجو ۳۰ چهار راه دوم، شکسته و در معبر 
را  آن  جمع آوری  درخواست  است،  افتاده 

داریم.

جوابيه137:  درخواست شهروند به پیمانکار 
اعلام شد که در اسرع وقت به جمع آوری این 

درخت اقدام شود.


